

# **Decreto sobre las virtudes heroicas de Guadalupe Ortiz de Landázuri**

El decreto sobre la heroicidad de las virtudes y la fama de santidad de la sierva de Dios Guadalupe Ortiz de Landázuri ha sido publicado, en latín, por la Congregación de las Causas de los Santos. Presentamos una traducción al español del original latino, que se puede consultar más abajo.

08/01/2018

# **Congregación de las Causas de los Santos**

Madrid

Beatificación y Canonización

de la Sierva de Dios

**María Guadalupe Ortiz de Landázuri y Fernández de Heredia**

fiel laica de la Prelatura personal de la Santa Cruz y Opus Dei

(1916-1975)

**Decreto sobre las virtudes**

«Dios ama al que da con alegría» (*2 Cor 9, 7*).

La Sierva de Dios Guadalupe Ortiz de Landázuri y Fernández de Heredia se entregó por entero y con alegría a Dios y al servicio de su Iglesia, y experimentó intensamente el amor divino.

Guadalupe nació en Madrid, España, el día 12 de diciembre de 1916. Era la última de los cuatro hijos de Manuel y Eulogia. Su padre era oficial del Ejército y, por esa razón, fue destinado varias veces a distintos sitios. Desde 1927 hasta 1932 vivió en el norte de África, con su mujer y su hija Guadalupe, que estudió en el colegio de los religiosos de la Compañía de María, en la ciudad de Tetuán. Desde la niñez, la Sierva de Dios mostró estar dotada de un carácter recio y valiente.

En 1933 acabó en Madrid sus estudios de bachillerato y se matriculó en la carrera de Ciencias Químicas de la universidad de la misma ciudad. En julio de 1936, poco después del comienzo de la Guerra Civil Española, su padre fue detenido y condenado a muerte en un proceso sumario. Guadalupe, con su madre y su hermano, pudo consolar a su padre antes de su fusilamiento y lo

ayudó a aceptar la muerte con espíritu cristiano. La Sierva de Dios perdonó a los que habían causado la muerte de su padre.

Acabada la Guerra Civil, continuó sus estudios con gran aplicación y esfuerzo. En 1941 comenzó la preparación para el doctorado en Química y ejerció la docencia en un instituto de enseñanza media. El 25 de enero de 1944 conoció a san Josemaría Escrivá, fundador del Opus Dei, que fue su director espiritual. Desde entonces, Guadalupe se dedicó intensamente a la vida de oración y, después de algunos días de retiro espiritual, el 19 de marzo del mismo año, pidió la admisión en el Opus Dei, viviendo en celibato apostólico. Entendió con claridad que Dios la llamaba para servir a la Iglesia a través del trabajo hecho por amor y del apostolado en las circunstancias de la vida ordinaria.

San Josemaría le encargó la dirección de algunas iniciativas de evangelización en Madrid y en Bilbao. En octubre de 1947 Guadalupe regresó a la universidad para continuar los estudios de doctorado. A fines de 1949 se le preguntó si estaba dispuesta a trasladarse a México para empezar allí la labor apostólica del Opus Dei.

Guadalupe se preparó con fe y entusiasmo para este nuevo encargo. El día 5 de marzo de 1950 se trasladó con otras dos mujeres del Opus Dei a la Ciudad de México. En abril del mismo año pusieron en marcha una residencia para estudiantes universitarias; estas conservan hoy en su memoria la delicadeza y entrega con que la Sierva de Dios cuidaba de su formación cristiana. Con ellas daba catequesis a los niños de los suburbios más pobres; y asistía a los enfermos en un dispensario

ambulante que creó con la ayuda de una amiga médico.

De acuerdo con el obispo de Tacámbaro, puso todo su empeño en la promoción social de las campesinas de aquella región, procurando que aprendieran oficios manuales, a leer y a escribir. Con precarios medios de transporte, viajaba a los diferentes lugares para visitar a las familias de aquellas jóvenes. Arrostró peligros y dificultades con admirable fortaleza y proporcionó a aquellas gentes, con cariño y una gran paciencia, una formación humana y cristiana básica. Pronto estas actividades apostólicas se difundieron por otras ciudades de la República Mexicana. En 1952 Guadalupe ayudó en los comienzos de las labores apostólicas emprendidas en una vieja hacienda, llamada Montefalco. Con gran sacrificio y la cooperación de mucha gente, la hacienda se convirtió en

una casa para retiros espirituales que incluiría también una escuela agraria y un centro de formación profesional y de alfabetización.

En 1956 la Sierva de Dios fue llamada a Roma para ayudar a san Josemaría en el gobierno del apostolado de las mujeres del Opus Dei. Pero a los pocos meses Guadalupe enfermó de una grave dolencia de corazón, a consecuencia de la cual hubo de sufrir, en julio de 1957, una importante intervención quirúrgica. Desde 1958 vivió en Madrid, España, donde volvió a ejercer la docencia en un instituto y después en la Escuela Femenina de Peritos Industriales. En el año 1965 obtuvo el doctorado de investigación en Química y se le concedió, unánimemente, el premio extraordinario por su tesis doctoral. A pesar de su delicada salud, siguió dedicándose con solicitud y entusiasmo al apostolado con chicas jóvenes. Dirigió también un centro

de estudios de ciencias domésticas y otras iniciativas.

A inicios de los años 1970 comenzó a empeorar de su cardiopatía y el día 1 de julio de 1975 debió someterse a una operación muy peligrosa. Durante la convalecencia le sobrevino una repentina crisis y el 16 del mismo mes, día dedicado a la Santísima Virgen del Carmen, entregó piadosamente su alma al Señor.

Sobresalen en Guadalupe la alegría contagiosa, la fortaleza para afrontar las adversidades, el optimismo cristiano en circunstancias difíciles y su entrega a los demás. Su fe teologal relucía sobre todo en el amor a la Santísima Eucaristía y en la aceptación alegre de la voluntad de Dios. Cultivaba la esperanza, acrisolada con el correr de los años. Vivió de modo heroico la caridad con Dios y con el prójimo. Realizaba sus

prácticas de piedad con gran devoción y frecuentemente rezaba ante el sagrario. Impulsada por la gracia divina, llegó a una armoniosa unidad de vida y ofrecía a Dios las diversas tareas de su vida diaria. Se dirigía a la Santísima Virgen María con gran afecto, sobre todo en su advocación de Nuestra Señora de Guadalupe.

Se mostraba solícita con las necesidades de los demás. Se comportaba con idéntica delicadeza y amabilidad con las jóvenes universitarias, con las campesinas, con las alumnas de las escuelas en las que enseñó y con sus amigas.

Siempre estuvo preparada para ser útil a los demás y para obedecer. Estaba dotada de muchas cualidades humanas y profesionales, pero nunca se jactaba; al contrario, estaba dispuesta a servir a los demás y escogía para sí los trabajos más

humildes. Vivió con gran sobriedad y aceptó con alegría las privaciones que con frecuencia pasaba cuando empezaba la actividad apostólica en alguna ciudad. Cumplía con tenacidad y perfección los encargos que se le encomendaban y empleaba sus ratos libres en ocupaciones provechosas, mostrándose afable y dispuesta para servir a otros. Cuando enfermó, se esforzó perseverantemente en seguir realizando sus tareas.

El proceso diocesano sobre la vida, las virtudes y la fama de santidad se instruyó en la curia de la archidiócesis de Madrid. Se inició el 18 de noviembre de 2001 y se clausuró el 18 de marzo de 2005. La Congregación de las Causas de los Santos decretó su validez el 17 de febrero de 2006. Una vez completada la *Positio*, se procedió a examinar, según las normas previstas, si la Sierva de Dios practicó heroicamente

las virtudes. El 7 de junio de 2016 tuvo lugar el congreso peculiar de los consultores teólogos, que se pronunciaron positivamente. Los cardenales y obispos, reunidos en sesión ordinaria el 2 de mayo de 2017, presidida por mí, cardenal Angelo Amato, reconocieron que Guadalupe había ejercido las virtudes teologales, las cardinales y las anejas en grado heroico.

El Sumo Pontífice Francisco, después de haber recibido del que suscribe, cardenal prefecto, una relación detallada de todas las fases anteriormente expuestas, acogiendo y ratificando los pareceres de la Congregación de las Causas de los Santos, en la fecha de hoy ha declarado: *Constan las virtudes teologales de la Fe, la Esperanza y la Caridad, tanto con Dios como con el prójimo, así como las virtudes cardinales de la Prudencia, Justicia, Templanza y Fortaleza, con las otras*

*virtudes anejas, en grado heroico, de la Sierva de Dios María Guadalupe Ortiz de Landázuri y Fernández de Heredia, fiel laica de la Prelatura personal de la Santa Cruz y Opus Dei, en el caso presente y para los efectos de que se trata.*

El Santo Padre ha dispuesto que este Decreto se publique, conforme a derecho, y se incluya en las actas de la Congregación de las Causas de los Santos.

Dado en Roma, el día 4 del mes de mayo del año del Señor 2017.

Angelo Card. Amato, S.D.B.

*Prefecto*

L. + S.

Marcello Bartolucci

Arzob. tit. de Bevagna

*Secretario*

CONGREGATIO DE CAUSIS  
SANCTORUM

MATRITENSIS

BEATIFICATIONIS ET  
CANONIZATIONIS

SERVAE DEI

MARIAE GUADALUPE ORTIZ DE  
LANDÁZURI Y FERNÁNDEZ DE  
HEREDIA

CHRISTIFIDELIS LAICAE

PRAELATURA PERSONALIS  
SANCTAE CRUCIS ET OPERIS DEI

(1916-1975)

**DECRETUM SUPER VIRTUTIBUS**

«Hilarem enim datorem diligit  
Deus» (*2 Cor 9, 7*).

Dei Serva Guadalupe Ortiz de Landázuri y Fernández de Heredia laeto animo se dedit totam in Dei eiusque Ecclesiae servitium atque divinum amorem fortiter experta est.

Ultima ex quattuor filiis Emmanuelis et Eulogiae, Guadalupe nata est Matriti, in Hispania, die 12 mensis Decembris anno 1916. Pater eius erat praefectus militum quapropter non semel ab uno in aliud locum translatus est et ab anno 1927 usque ad annum 1932 in Africa Septentrionali sedem habuit cum uxore et filia Guadalupe, quae scholam frequentavit Religiosorum Societatis Mariae in civitate Tetuan. Dei Serva a pueritia forti et alacri animo praeditam sese praebuit.

Anno 1933 lycaeui studia Matriti complevit seque inscripsit Facultati Chimiae in eiusdem civitatis Universitate. Paulo post initium belli civilis Hispaniae, nempe mense Iulio

anno 1936, Servae Dei pater prehensus et capite damnatus est in processu summario. Guadalupe, cum matre sua et fratre, patri solacium afferre potuit ante eius ex pyroballista internecione eumque iuvavit ut christiano spiritu mortem acciperet. Dei Serva eis ignovit qui patris morti causam dederant.

Bello civili ad finem adducto, Guadalupe studiis diligenter incumbere perrexit, et anno 1941 doctoris gradum adepta est atque in lycaeо quodam docere coepit. Die 25 mensis Ianuarii anno 1944 ipsa primo novit Sanctum Iosephmariam Escrivá, Operis Dei conditorem, quem suae vitae spiritualis moderatorem habuit. Ex tunc Dei Serva impensius vitae orationis vacavit et, post aliquos dies recessus spiritualis, die 19 mensis Martii eiusdem anni, postulavit ut, “coelibatum apostolicum” servans, in Opere Dei admitteretur. Ipsa bene

intellexit se a Deo vocari ut Ecclesiae Sanctae serviret per laborem amore peractum et per apostolatum in ordinariae vitae adiunctis.

Sanctus Iosephmaria munera eidem concredidit moderandi quaedam Operis Dei incepta evangelizationis Matriti et Bilbai. Mense Octobri anno 1947 Guadalupe in Universitatem rediit, ut doctoratum pervestigationis in Chimia adipisceretur. Exeunte vero anno 1949 ab ea quaesitum est an parata esset ad sese in Mexicum transferendam, ut ibi inchoaret actuositatem apostolicam Operis Dei.

Novo huic muneri Guadalupe cum fiducia et animi ardore sese paravit et die 5 mensis Martii anno 1950 cum duabus aliis Operis Dei mulieribus iter inivit Mexicopolim, ubi, mense Aprili eiusdem anni, ipsae domum paraverunt mulieribus Universitatis alumnis hospitio recipiendis, quae alumnae memoria recolunt

humanitatem et dditionem quibus  
Serva Dei christianam formationem  
eisdem impertiri curabat. Cum ipsis  
enim in pauperrimis suburbii  
cathechesim pueris tradebat et  
aegrotis opitulabatur per erraticum  
quoddam valetudinarium, cui  
adiutricem operam conferebat  
Servae Dei amica, quae medici  
professionem exercebat.

Communi consilio cum Episcopo  
Tacambarensi promovendis puellis  
rusticis illius regionis in sociali  
consortione impense incubuit,  
curavitque ut ipsae discerent artem  
quamdam operosam et litterarum  
ignorantiam debellarent. Vehicula  
quaecumque adhibens prout ei in  
promptu erant, in loca dissita se  
conferebat ut familias inviseret  
illarum puellarum, mira fortitudine  
pericula ac difficultates obiens. Cum  
affectu et patientia magna, iis puellis  
impertiebatur formationem  
fundamentalem et humanam et

christianam. Hae apostolicae actuositates cito in alias Mexicanae Rei Publicae civitates propagatae sunt. Anno 1952 Guadalupe adiutricem contulit operam ineundis apostolicis inceptis in vetere quodam fundo dicto Montefalco, qui magno cum sacrificio et obtenta multorum cooperatione, conversus est in domum pro recessibus spiritualibus complectentem quoque scholam cum agris colendis necnon centrum formationis professionalis atque alphabeticae institutionis.

Anno 1956 Dei Serva vocata est ut Romam rediret ad adiutricem operam praestandam Sancto Iosephmariae in moderamine apostolatus mulierum Operis Dei. Paucis vero post mensibus Guadalupe gravi cordis aegritudine laboravit, cuius causa, mense Iulio anno 1957, ipsa subire debuit periculosa chirurgicam sectionem. Ab anno 1958 habitavit Matriti, in

Hispania, ubi denuo docuit in lycaeum  
ac deinde in Schola Mulieribus  
Peritis Industrialibus efformandis.  
Anno 1965 Guadalupe adepta est  
doctoratum per vestigationis in  
Chimia et quidem plenis votis atque  
addito praemio pro thesi doctorali.  
Aegra valetudine non obstante, Dei  
Serva apostolicae actuositati cum  
puellis sollerter et ardentri animo  
operam dare perrexit et centrum  
studiorum de scientiis domesticis  
necnon alia incepta moderata est.

Ab anno 1970 Dei Servae cardiopatia  
in peius vertere coepit et die 1  
mensis Iulii anno 1975 chirurgicam  
sectionem valde periculosam subire  
debuit; dum convalescebat subitanea  
supervenit crisis, et, die 16 eiusdem  
mensis et anni, Beatissimae Virginis  
Mariae de Monte Carmelo dicata,  
animam Deo piissime reddidit.

Eminent in Dei Serva gaudium quod  
contagionis instar aliis transmittebat,

fortitudo ut ardua quaeque  
oppeteret, christianus optimismus in  
difficilibus adiunctis et sui donum ad  
alios. Fides eius theologalis elucebat  
praesertim in amore erga  
Sanctissimam Eucharistiam et in  
laeta acceptatione voluntatis Dei.  
Spem colebat annorum decursu  
temperatam et heroicę caritatem  
exercuit erga Deum et erga  
proximum. Pietatis exercitia devote  
colebat et frequenter coram  
tabernaculo orabat. Divina gratia  
ducta, ad harmonicam vitae  
unitatem pervenit et Deo offerebat  
diversa officia suae vitae  
quotidianaे. Magno affectu  
Beatissimam Virginem Mariam  
alloquebatur eamque invocabat  
praesertim sub titulo de Guadalupe.

Sollicitam se exhibebat erga aliorum  
necessitates et eadem urbanitate ac  
comitate erga omnes se gerebat,  
nempe erga mulieres Universitatis  
alumnas, puellas rusticas, alumnas

scholarum in quibus docuit et amicas.

Parata semper fuit ad agendum in aliorum utilitatem et ad oboediendum. Quamquam multis ornabatur qualitatibus et humanis et professionalibus, numquam tamen se iactavit, immo parata erat ad serviendum aliis et humiliora munera suscipere quaerebat. Sobrie admodum vixit et laeto animo accepit privationes quas frequenter passa est cum apostolica incepta in nova aliqua civitate inchoabat. Tenaciter munera sibi commissa perficiebat et subsicivis temporibus utiliter utebatur, manens tamen semper affabilis et parata ad alias adiuvandos. Cum Servae Dei salus infirma evenit ipsa perseveranter munera sua implere perrexit.

Circa Servae Dei vitam, virtutes ac sanctitatis famam, apud Curiam Archidioecesis Matritensis Inquisitio

dioecesana instructa est a die 18  
mensis Novembris anno 2001 et  
clausa die 18 mensis Martii anno  
2005; eius iuridica validitas ab hac  
Congregatione de Causis Sanctorum  
per decretum diei 17 mensis  
Februarii anno 2006 approbata est.  
Exarata *Positione*, disceptatum est  
consuetas secundum normas an  
Serva Dei virtutes heroum in modum  
exercuisset. Die 7 mensis Iunii anno  
2016, positivo cum exitu, Peculiaris  
Congressus Consultorum  
Theologorum locum habuit, Patres  
Cardinales et Episcopi Ordinaria in  
Sessione diei 2 mensis Maii anno  
2017 congregati, me Card. Angelo  
Amato moderante, Servam Dei  
heroicum in gradum virtutes  
theologales, cardinales et adnexas  
exercuisse agnoverunt.

Facta de hisce omnibus Summo  
Pontifici Francisco accurata relatione  
ab infrascripto Cardinali Praefecto,  
Beatissimus Pater, accipiens rataque

habens Congregationis de Causis Sanctorum vota, hodierna die declaravit: *Constare de virtutibus theologalibus Fide, Spe et Caritate tum in Deum tum in proximum, necnon de cardinalibus Prudentia, Iustitia, Temperantia, Fortitudine, iisque adnexis in gradu heroico, Servae Dei Mariae Guadalupe Ortiz de Landázuri y Fernández de Heredia, Christifidelis Laicae Praelaturaे Sanctae Crucis et Operis Dei, in casu et ad effectum de quo agitur.*

Hoc autem Decretum publici iuris fieri et in acta Congregationis de Causis Sanctorum Summus Pontifex referri mandavit.

Datum Romae, die 4 mensis Maii a.D. 2017.

Angelus Card. Amato, S.D.B.

*Praefectus*

L. + S.

Marcellus Bartolucci

Archiep. tit. Mevaniensis

*a Secretis*

---

pdf | Documento generado  
automáticamente desde [https://  
opusdei.org/es-do/article/decreto-  
virtudes-heroicas-guadalupe-ortiz-de-  
landazuri/](https://opusdei.org/es-do/article/decreto-virtudes-heroicas-guadalupe-ortiz-de-landazuri/) (17/02/2026)